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Má být whistleblowing v Česku anonymní?
VLÁDNÍ KOALICE SE PŘELA, ZDA BUDOU MUSET FIRMY PROVĚŘOVAT 
I ANONYMNÍ OZNÁMENÍ. CO SI O TOM MYSLÍ EXPERTI?

V zásadě ano. Možnost ano
nymních oznámení je třeba vždy 
zachovat v případě orgánů veřejné 
moci, ať už jde o vztahy zaměst
nanecké nebo úřední, neboť 
tam je zřejmé, že veřejná moc 
disponuje mimořádnými „silo
vými“ prostředky. Je ale otázka, 
zda anonymní oznámení je dobrý 
nástroj pro vztahy mezi zaměst
nanci a zaměstnavateli a řešení 
problémů v privátní sféře. 

Tomáš Prouza
místopředseda Hospodářské komory ČR

Ano. Je to jedno z klíčových opatře
ní, která pomáhají lidem překonat 
obavy a oznámit protiprávní jednání 
na pracovišti. Doufám, že senáto
ři tuto otázku při dalším jednání 
o zákoně ještě zváží a anonymní 
oznamování podpoří. 

Šárka Zvěřina Trunkátová
předsedkyně Oživení a Whistleblowing centra

Ano, anonymní oznámení přispěje 
k efektivnějšímu fungování ochra
ny oznamovatelů. Ze zkušeností 
z jiných zemí jednoznačně vyplývá, 
že nejzásadnější oznámením 
whistleblowerů přišla, když měla 
tato podání anonymní charakter. 
Taková možnost vytváří  důvěrnější 
prostředí, pro oznamovatele je 
přívětivější, takže ztrácejí obavu 
z případného tlaku okolí, msty 
či z útoků. 

Lukáš Vajda
společník advokátní kanceláře Sniehotta & Vajda 

Ne. Obáváme se, že povinnost při
jímat anonymní oznámení by ved
la ke zvýšení jejich počtu a k mož
nosti jejich zneužití, proti kterému 
dává projednávaná úprava firmám 
jen  minimální ochranu. 

Jitka Hlaváčková
právnička Svazu průmyslu a dopravy ČR

Ne. Pokud již musí být, nechť je 
adresný. Podnikatelé neustále slýchají, 
že whistleblower není udavač, práskač, 
ale naopak je společensky velmi pro
spěšný. A že je nutné změnit vnímání 
deformované minulými režimy. Pak 
adresnost nemůže být problémem.

Josef Jaroš
předseda představenstva AMSP ČR

Ano. Povinné odhalení identity 
může některé oznamovatele odra
dit, obzvlášť v závažných případech, 
kdy jde o velké peníze nebo hrozí 
třeba fyzická újma oznamovateli. 
Už dnes řada společností i veřej
ných institucí anonymní oznámení 
přijímá bez větších problémů 
a potvrzuje, že ke zneužívání nedo
chází vůbec nebo zcela výjimečně. 
Jakmile oznamovatelé získají důvěru 
v zavedený systém a v osoby prově
řující jejich informace, budou častěji 
oznamovat i pod svým jménem.

Jan Dupák
právník Transparency International


